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观赏草研究文献分析

摘要： 

摘要：观赏草作为园林植物中独具特色的一类观赏植物，而日益受到国内外园林界的关注。本研究以1989-2010

年观赏草研究文献为依据，采用文献计量学的方法，对观赏草研究文献的年份分布、文献作者、研究领域等方面进

行统计分析。结果表明，我国观赏草研究领域分布以生理生化为主，占总文献量的39.10%，研究呈现活跃与多元

化合作态势，近6年文献量明显上升，占21年来总文献量的61.80%。研究分布地区和作者较集中，但研究整体水

平较弱势。本研究为今后观赏草研究人员确定研究课题、利用和探讨观赏草文献提供参考与借鉴，也为图书情报工

作者的期刊采集、收藏提供参考。 
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Bibliometric analysis of ornamental grasses in China

Abstract: 

Abstract: As a class of typical ornamental plants in gardens; ornamental grasses are 

increasingly being focused on by the landscape industry at home and abroad. Based on 

ornamental grass research papers published from 1989 to 2010, the publishing time period, 

authors and ornamental grass research highlights were summarized and analyzed using the 

bibliometric method in this paper. The results showed that the research of ornamental grasses 

mainly focused on physiology and biochemistry; occupying 39.10% of all the papers involved. 

The research were extensive and diversified with quite a few papers published in the last six 

years (61.80% in all the papers involved in the past 21 years). The specific research areas and 

authors of ornamental grasses are more concentrated but the research quality needs to be 

improved. This study could provide reference literature for researchers to identify research 

topics and discuss ornamental grass research as well as for librarians to collect and file the 

relevant journals. 
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